

[Text]

had the value of the reports, which were sought in their fullness before them. We will have had an opportunity to study those and to have the advice of the expert working group in order to make a recommendation to the government.

The one consideration—and I just mention this for background about the time line—is that the government will make a decision, with or without a recommendation from this committee, early in the new year. Since the House will recess for Christmas and possibly for a period of some length, it was the committee's judgment, with the support of all parties, that we should try to have a recommendation and some thoughts of the committee before the government before Christmas.

• 1205

That has been the scenario for an effort to hear from the public. In response to your letter, I will share that with the steering committee. It was merely for the record I had outlined that earlier in the day as to what the process was.

Mr. Nixon, welcome.

Mr. C.R. Nixon (Individual Witness): Mr. Chairman, members of the committee, thank you so much for asking me if I would be interested in making a submission and also for inviting me to come and speak.

Mr. Chairman, I would like at some point to comment on some of the earlier testimony you have had, and I can either do that at the end of this moment or leave it until after you have heard the others. That is up to you.

The Chairman: We will leave that in your hands. We have 10 minutes now. We will have some more reaction. Unhappily we will, as you know, try to wrap up before 1 p.m. Time is always our enemy.

Mr. Nixon: Mr. Chairman and members of the committee, I will start at the end because of your comments, Mr. Chairman, and those of Mr. Erasmus. And I would commend the committee for the process you have put in place.

At the last paragraph of my submission I draw your attention to the fact that in the previous hearings there were 84 submissions, 28 standing committee hearings, 12 briefings with travels to Cambridge Bay, Colorado Springs, Yellowknife, Victoria, Cold Lake, Winnipeg, Bagotville, Halifax, and Washington. And out of it all this tremendous report was produced at great labour. There were other recommendations in it, but the most important thing was to renew the agreement.

I notice that Mr. Knowles is now your clerk. He has seen a tremendous number of hearings in the environmental committees. I am fearful that if the elected representatives do not take hold of how they conduct hearings and the degree they go to, we are going to wreck our whole system. I agree with Mr. Erasmus that there have to be certain numbers, but the elected representatives have to make that decision.

The testimony earlier on and your letter, Mr. Chairman, rightfully drew attention to the changes that have taken place in eastern Europe. There is great improvement in relations; there is the disintegration of the Warsaw Pact; there are the

[Translation]

exprimés. Ensuite, quand nous aurons discuté avec le groupe d'experts, nous pourrions adresser nos recommandations au gouvernement.

L'un des facteurs importants à prendre en considération est que le gouvernement doit prendre sa décision, avec ou sans recommandation de notre comité, au début de l'année prochaine. Comme la Chambre des communes risque de prendre des congés prolongés après Noël, les membres du comité ont jugé qu'il serait bon d'adresser une recommandation au gouvernement avant Noël, et cette opinion est partagée par tous les partis politiques.

Voilà donc dans quel contexte nous tenons ces audiences. En ce qui concerne votre lettre, je la communiquerai au comité directeur. Pour le moment, je tenais simplement à rappeler à tout le monde quel est le processus sur lequel nous nous sommes entendus.

Bienvenue, monsieur Nixon.

M. C.R. Nixon (à titre individuel): Monsieur le président, je vous remercie beaucoup de m'avoir demandé si je souhaitais vous adresser un mémoire sur cette question, et de m'avoir également invité à m'adresser à vous.

Si vous me le permettez, je voudrais faire quelques remarques au sujet du premier témoignage que vous avez recueilli, et je pourrais le faire soit à la fin de ma propre déclaration, soit lorsque vous aurez entendu tous les témoins. Je vous laisse décider.

Le président: Faites comme vous voulez. Vous avez 10 minutes. Hélas, comme vous le savez, le temps nous est chichement compté car nous devons terminer la séance avant une heure de l'après-midi.

M. Nixon: Je vais donc commencer par la fin, monsieur le président, c'est-à-dire par vos propres remarques et par celles de M. Erasmus. Je dois d'abord féliciter le comité pour le processus qu'il a adopté.

Au dernier paragraphe de mon mémoire, j'attire votre attention sur le fait que les audiences précédentes avaient suscité 84 mémoires, 28 séances de comité permanent et 12 séances d'information, avec des voyages à Cambridge Bay, Colorado Springs, Yellowknife, Victoria, Cold Lake, Winnipeg, Bagotville, Halifax et Washington. Et tout cela avait abouti à ce formidable rapport qui contenait diverses recommandations, la plus importante étant de renouveler l'accord.

Je constate que M. Knowles est maintenant votre greffier. Il a assisté à un nombre considérable d'audiences de comités sur l'environnement. Je crains que si les élus ne reprennent le contrôle de leurs audiences, le système risque de s'effondrer complètement. Je suis d'accord avec M. Erasmus lorsqu'il dit qu'il faut tenir certaines audiences publiques, mais j'estime au demeurant que c'est aux élus qu'il appartient de décider.

Vous avez évoqué tout à l'heure et dans votre lettre, monsieur le président, les changements profonds qui sont intervenus en Europe de l'Est. Les relations se sont considérablement améliorées, le Pacte de Varsovie se